Gabrielle Clerk (née Brunet) 1923–2012

Gabrielle Clerk was born in Ottawa in June 1923 and died in Cowansville in December 2012. Gabrielle distinguished herself in both academic and clinical psychology and psychoanalysis throughout her career, which culminated in the position of training analyst in adult and child psychoanalysis in the Canadian Institute of Psychoanalysis and as professor emeritus at the University of Montreal. She earned her doctorate in psychology in 1953 specializing in the study of the Rorshach and projective processes and quickly became a respected teacher of several



masters and doctorate candidates. Of great importance to psychoanalysis, she established links between psychoanalysis and the academic departments at the University of Montreal.

Gabrielle referred to her longstanding innovation and association in psychoanalysis as the Montreal Psychoanalytic Club acknowledging her debt to colleagues Taylor Statten, Hy Caplan, Irwin Disher, Andre Lussier, and, of course, to W. C. M. Scott, with whom she laboured to establish child analytic training in Montreal.

Gabrielle established and contributed to several administrative and community functions, both locally and internationally, including her university and hospital committee affiliations, the prevention of mental illness in Quebec, and Canadian Psychoanalysts against Nuclear Weapons.

Her publications and presentations represent her depth of thinking and wide-ranging interests. Her research topics included the role of the mother of the schizophrenic child, object relations and attachment, bisexuality, and fetishism, to name but a few.

My personal recollection of Gabrielle involves her weekly supervision of a difficult analytic patient who had suffered an incestuous relationship with her father. Gabrielle was most instrumental in assisting me to arrive at a successful outcome with this patient, for which I am forever grateful. But at times of leisure, we also discussed the raising of the Dorset sheep, which was her experience, together with Marc, in the hills near Lac Brome. Gaby leaves a legacy of psychological and psychoanalytic research and training with children and adults and has shepherded many of us in our quest for clinical understanding. She will be deeply missed by her husband Marc, her daughter Nathalie, son David, her grandchildren, and those of us who attempt to trod her elegant ways.

GABRIELLE CLERK est née à Ottawa en juin 1923 et décédée à Cowansville en décembre 2012. Gabrielle s'est distinguée dans l'enseignement et la pratique de la psychologie et de la psychanalyse tout au long de sa carrière. Son cheminement l'a amenée à exercer les fonctions de didacticienne en psychanalyse des enfants et des adultes auprès de l'Institut canadien de psychanalyse, et de professeure émérite à l'Université de Montréal. Elle a obtenu en 1953 un doctorat en psychologie spécialisé dans l'étude des travaux de Rorshach et des processus projectifs, puis est très vite devenue une enseignante respectée de ses nombreux candidats à la maîtrise et au doctorat. L'une de ses principales réalisations au service de la psychanalyse a été de créer des liens entre cette discipline et divers départements d'études de l'Université de Montréal.

Gabrielle avait constitué un réseau d'innovation en psychanalyse qu'elle appelait le « Club psychanalytique de Montréal », et auquel elle reconnaissait tout l'apport de ses collègues Taylor Statten, Hy Caplan, Irwin Disher, André Lussier et, bien sûr, W. C. M. Scott, avec qui elle a étroitement collaboré pour établir la formation en psychanalyse de l'enfance à Montréal.

Gabrielle a été la fondatrice et la cheville ouvrière de plusieurs événements organisationnels et communautaires à l'échelle locale et internationale. Elle a notamment siégé à divers comités au sein d'universités et d'hôpitaux, œuvré pour la prévention de la maladie mentale au Québec et milité au sein du groupe des psychanalystes canadiens contre l'armement nucléaire.

Ses publications et conférences témoignent de la profondeur de sa pensée et de l'étendue de ses intérêts. Le rôle de la mère chez l'enfant schizophrène, les relations d'objet et l'attachement, et la bisexualité et le fétichisme sont quelques-uns de ses principaux sujets de recherche.

Mes souvenirs personnels de Gabrielle sont liés à sa supervision hebdomadaire d'une analysante difficile, qui avait subi une relation incestueuse avec son père. La médiation de Gabrielle a été essentielle pour m'aider à parvenir à un résultat fructueux avec cette patiente, et je lui en suis éternellement reconnaissant. Mais dans les moments de loisir, nous parlions aussi d'élevage de moutons du Dorset, une activité qu'elle pratiquait avec Marc dans les montagnes près du Lac Brome. Gaby laisse derrière elle un riche héritage de recherche et de formation en psychologie et psychanalyse des enfants et des adultes. Elle laisse aussi un grand vide à son mari Marc, sa fille Nathalie, son fils David et ses petits-enfants. Elle manquera à ceux d'entre nous qu'elle a guidés dans notre quête de savoir clinique, et qui avons tenté d'émuler son élégance.

Philip Cheifetz